



PTUJSKI PERUTNINAR

informacije

Številka 3 — marec 1996

Odmera dohodnine za leto 1995

ODMERA DOHODNINE ZA LETO 1995

Leto je naokoli in spet je pred nami izpolnjevanje obrazca za odmero dohodnine. Dosedanje izkušnje so nam pokazale, da smo to opravljali bolj ali manj uspešno, s prijetnimi ali neprijetnimi posledicami. To pa smo ugotovili šele, ko smo v roke prejeli odločbo o odmeri dohodnine. Da vam bi olajšali izpolnjevanje kolikor je to mogoče, vam bomo v nadaljnjem besedilu poskušali čim bolj enostavno razložiti sistem izračunavanja dohodnine.

PODATKE MORATE PREJETI

Obvestilo o vaših prejemkih v letu 1995 ste dobili 15/2-1996 (zraven plače za januar). Ta dohodek vpišete, tako kot vsa prejšnja leta na prvo stran napovedi. Torej prve strani ne bo težko izpolniti, osebni podatki in dohodek. Plačo, akontacijo dohodnine in plačane prispevke vpišemo v rubriko 10, regres in akontacijo dohodnine za regres v rubriko 12.

KDO MORA PLAČATI DAVEK?

Zavezanci za dohodnino so vse osebe s stalnim prebivališčem v R Sloveniji in osebe, ki so v letu 1995 bivale na območju R Slovenije najmanj šest mesecev in so v obdobju od 1. januarja do 31. decembra 1995 prejele dohodek, ki je obdavčen z dohodnino. Kateri so ti dohodki je vidno iz obrazca Napoved za odmero dohodnine 1995.

NE ZAMOLČITE PODATKOV!

Marsikdo bo imel tudi dohodke, ki jih je treba vpisati na drugo ali tretjo stran vijoličastega obrazca. Tukaj je pač potrebno vpisati vse podatke o vseh dohodkih, za katere smo dobili ustrezna obvestila tistih, ki so nam le-te izplačali. **Torej treba je vpisati vse dohodke v ustrezne rubrike, ker če tega ne boste storili vas lahko doleti kazen: 400.000 tolarjev (127. člen Zakona o dohodnini).**

Nekaj posebnega pa so zavezanci za davek iz dejavnosti. Pri teh se dobiček ugotavlja na osnovi prihodkov in stroškov oziroma na osnovi podatkov iz davčne napovedi. Vsi ti na drugi strani samo obkrožijo oznako 31, v isti vrstici v koloni 10a vpišejo, koliko davka iz dejavnosti so morali plačati za leto 1995.

POMEMBNO: OLAJŠAVE

Letošnje leto je za olajšave enako kot prejšnje. **Kot je že znano je znesek neobdavčljivega dela natanko 147.835 tolarjev.** (to je 11% povprečne letne plače zaposlenih v R Sloveniji za leto 1995). Ta znaša bruto 1,343.952 SIT.

Ta olajšava pripada vsem davkoplačevalcem enako.

Za leto 1995 lahko še uveljavljamo 3% osnove za dohodnino kot olajšavo, **ki jo dokazujemo obvezno z računi.**

Pod 3% lahko uveljavljamo naslednje olajšave = oznaka B: I. (tretja stran):

- nakup vrednostnih papirjev, katerih izdajatelj je RS;
- nakup ali gradnja stanovanjske hiše (računi za izgradnjo, nakup stanovanja ...) ter vzdrževanje le-teh;
- nakup likovnih del, leposlovnih knjig;
- premije za plačilo socialne varnosti zavezanca — (t.j. osebno zdravstveno zavarovanje, ki znaša za celo leto 1995, 14.181,50 SIT, za krvodajalce, ki uživajo olajšave pri osebem zdravstvenem zavarovanju pa 12.126,50 SIT, plačila za ortopedske pripomočke in nakup zdravil;
- nakup učbenikov in druge strokovne literature (olajšava je samo za zavezanca — ne velja nakup učbenikov za otroka ali družinske člane);
- šolnine zavezanca;
- prostovoljni denarni prispevki za humanitarne namene;

- telefonski priključek, ali za vodovod, kanalizacijo, plinovod, kabelsko TV, ...;
- članarine sindikatom ali strankam (podatek imate naveden čisto spodaj na obvestilu);
- denar, ki smo ga vložili v nakup delnic ali v gospodarske družbe ter za delež zadrug;
- sredstva za nakup proizvodov, ki zmanjšujejo porabo pitne vode, električne energije.

POSEBNE OLAJŠAVE SO

- samoprispevek
 - invalidnost s 100% telesno okvaro (1,343.952 SIT)
 - začasno ali občasno opravljanje dela učencev in študentov (v višini 40% t.j. 537.581 SIT)
- Učencem in študentom, ki so si ustvarili dohodek z delom preko študentskih organizacij, napovedi **ni treba oddati, če so zaslužili manj kot 537.581 SIT**. Če so jim akontacijo vseeno obračunali, naj napoved izpolnijo in obkrožijo DA v tabeli B. II. na četrti strani. Tako bodo dobili denar povrnjen,
- starejšim od 65 let (v višini 8% t.j. 107.516 SIT)

OLAJŠAVE ZA DRUŽINSKE ČLANE

Znesek posebne olajšave za vzdrževane družinske člane po 10. členu Zakona o dohodnini znaša za prvega otroka in za vsakega drugega vzdrževanega družinskega člana 10% poprečne plače v R Sloveniji, za vsakega nadaljnjega otroka pa se olajšava poveča za 5 % navedene plače,

- za enega otroka in vsakega drugega vzdrževanega družinskega člana v višini 10% poprečne plače = 134.395 SIT
- za dva otroke v višini 25 % poprečne plače t.j. (10% + 15%) = 335.988 SIT
- za tri otroke v višini 45% poprečne plače = 604.778 SIT
- za štiri otroke v višini 70% poprečne plače = 940.766 SIT
- za pet otrok v višini 100% poprečne plače = 1,343.952 SIT
- za motenega otroka v višini 50% poprečne plače = 671.976 SIT

Imena otrok, ki jih vzdržujete in jih **imate prijavljene** (olajšave pri plači) vpišete na zadnjo stran obrazca. **Posebej vas opozarjamo:** vpišete samo tiste otroke za katere ste imeli vse leto 1995 olajšavo, v nasprotnem primeru, če boste vpisali otroka za katerega niste imeli davčne olajšave, boste plačali davek. Tudi oba zakonca si ne moreta uveljavljati kot olajšavo svojih otrok istočasno.

To napako je delalo večina delavcev, potem pa so se razburjali, koliko davka morajo plačati.

Bodite previdni pri prijavi družinskih članov za olajšavo!!

Zneski, določeni v 12. členu Zakona o dohodnini (Uradni list RS št. 71/93 p. 2/95) se za odmero

dohodnine za leto 1995 valorizirajo tako, da znašajo:

Če znaša letna osnova SIT		Znaša davek SIT
nad	do	
	668.131	17%
668.131	1.336.262	113.582 + 35% nad 668.131
1.336.262	2.004.394	347.428 + 37% nad 1.336.262
2.004.394	2.672.525	594.637 + 40% nad 2.004.394
2.672.525	4.008.787	861.889 + 45% nad 2.672.525
4.008.787		1.463.207 + 50% nad 4.008.787

PRIMER IZRAČUNA DOHODNINE:

Oseba X je v letu 1995 zaslužila bruto 1,490.832 (plača+regres), med letom pa je uveljavljala 25% olajšave za 2 otroke (10% + 15%)

BRUTO (plača+regres)	= 1,490,832
Minus prispevki	- 314.386
Osnova za dohodnino	1,176.446
Minus 11% splošne olajšave	- 147.835
.....	1,028.611
Minus samoprispevek	—
Minus 3% olajšav (osnova je 1.176.446 x 3%)	35.293
.....	993.318
Minus 25% olajšave za 2 otroke	335.988
Dokončna osnova za odmero dohodnine	657.330

Oseba zapade z zneskom 657.330 SIT v najnižjo osnovo za davek (ni še dosegla zneska 668.131 SIT).

Tako znaša davek 17% (657.330 x 17% = 111.746 SIT).

Plačano je bilo v letu 1995 davka (davek od plače + regresa) 121.733 SIT.

Ker je oseba že plačala med letom 121.733 SIT davka, po izračunu pa bi ga naj le 111.746 SIT, ji (mu) mora država vrniti 9.987 SIT.

Upamo, da je primer razumljiv.

Tisti, ki pa se boste srečali z nerazumljivimi "problemi", se oglasite v naši službi, kjer vam bomo skušali pomagati.

Knjigovodstvo OD

Vloge za dodatek oddati najkasneje do 31. marca

Upravičenci so družine, katerih mesečni bruto dohodek na družinskega člana ne presega 110 odstotkov lanske povprečne plače oziroma 123.196 tolarjev

LJUBLJANA, 22. februarja – Upravičenci do otroškega dodatka, tako dosedanj kot novi, so prve prošnje za to – spremenjeno in razširjeno, vendar za zdaj še ne univerzalno – obliko družinskega prejemka začeli oddajati centrom za socialno delo že prejšnji teden, ko je ministrstvo za delo, družino in socialne zadeve pripravilo obrazce, sestavljene na podlagi spremenjenega zakona o družinskih prejemkih. Vloge je mogoče kupiti v vseh knjigarnah DZS, oddati pa jih je treba najkasneje do 31. marca. Marsikateri družini oziroma starši, ki se za takšno potezo še ni odločil, a bi bil do dodatka upravičen, utegnejo biti v pomoč pri odločanju podatki o posameznih kategorijah upravičencev in pripadajočem dodatku, ki jih lahko zapišemo zdaj, ko je že znana povprečna bruto mesečna plača zaposlenega v prejšnjem letu.

Omenjeni podatek je namreč osnova za razporeditev posameznega upravičenca v določen razred – teh je šest – glede na to pa se izračunava višina otroškega dodatka, ki ga bodo po veljavnem zakonu o družinskih prejemkih upravičene družine prvič prejele 15. junija.

Ker predlog za uvedbo univerzalnega otroškega dodatka v državnem zboru ni bil sprejet, je zdaj

veljavni »zgornji limit« za dodatek 110 odstotkov povprečne mesečne plače (bruto) v lanskem letu, kar znaša natanko 123.196 tolarjev. Torej bruto dohodek na družinskega člana ne sme presegati omenjene vsote, velja pa omeniti, da se v dohodek družine štejejo dediščine, darila ter vsi dohodki in

● **Do otroškega dodatka je družina, v kateri mesečni bruto dohodek na družinskega člana ne presega 123.196 tolarjev, upravičena do otrokovega 15. leta. Po 15. letu pa le toliko časa, dokler ima otrok oziroma mladostnik status učenca ali rednega študenta, vendar največ do njegovega 26. leta.**

prejemki vseh družinskih članov, ki jih je treba navesti v napovedi za

odmero dohodnine. Poleg teh pa tudi osebni prejemki, ki niso obdavčljivi, razen dodatka za pomoč in postrežbo, prejemkov za oskrbo v tuji oziroma rejniški družini in dohodkov od občasnega dela invalidov, ki so vključeni v institucionalno varstvo. Tako se denimo v dohodek družine kot dohodek iz dejavnosti všteva tudi dobiček, prikazan v davčni napovedi, pri čemer se ne upoštevajo olajšave, ki jih sicer zavezanci lahko uveljavljajo po predpisih o dohodnini, in osnova, od katere se obračunavajo prispevki za socialno varnost.

Najvišji dodatek 7106, najnižji 2261 tolarjev

Kakšen je torej ključ za izračunavanje otroškega dodatka, ki je nominalno izračunan ob domnevi, da bo zajamčena plača v maju enaka zajamčeni plači v februarju, to je 32.300 tolarjev? Kot smo že zapisali, je višina dodatka odvisna od socialnega položaja posamezne družine. Najvišji dodatek bodo prejemale tiste, v katerih je (bruto!) mesečni dohodek na družinskega člana manj kot 28.111 tolarjev, vsak mesec pa bodo dobili znesek v višini 22 odstotkov zajamčene plače, torej 7106 tolarjev. Družine, v katerih dohodek na po-

sameznega družinskega člana ne doseže oziroma ne preseže 33.711 tolarjev na mesec, bodo prejele za otroka po 6137 tolarjev. V naslednjem razredu so družine, kjer dohodek na člana znaša manj kot 44.910 tolarjev – v tem primeru je otroški dodatek 5168 tolarjev. Družine, kjer dohodek na člana ne preseže zneska 50.150 tolarjev, bo otroški dodatek znašal 4199 tolarjev. V naslednjo kategorijo se uvrščajo družine, kjer dohodek na člana družine ni višji od 55 odstotkov lanske povprečne plače, torej znaša manj kot 61.710 tolarjev – pri teh upravičencih bo otroški dodatek znašal 3230 tolarjev. V zadnjem razredu bodo našli svoje mesto vsi novi upravičenci – pri teh se dohodek na družinskega člana giblje od 55,1 do 110 odstotkov povprečne plače v Sloveniji – ki bodo prejeli enoten otroški dodatek, to je 7 odstotkov zajamčene plače oziroma 2261 tolarjev.

Vsem, ki se bodo odločili in pristojnim centrom za socialno delo oddali vloge, s katerimi bodo uveljavljali pravico do otroškega dodatka (to morajo seveda storiti tudi vsi »stari« upravičenci, ki dodatek že zdaj prejemajo), pa na ministrstvu priporočajo, naj zapišejo vse potrebne podatke, ki jih po novem ni več treba potrjevati. Potrjujejo se le podatki o plačah in drugih izplačilih v zvezi z delom, in sicer to stori delodajalec. Pri izpolnjevanju vloge pa je najbolje, da si pomagata z vzorcem napovedi za dohodnino, saj pri obeh papirjih potrebujete iste podatke. Morda še najlažja pot je izpolnjevanje obeh hkrati.

DIANA ZAJEC

ZELO POMEMBNO!

Napoved za odmero dohodnine za leto 1995 ste dolžni oddati najkasneje do 31. marca 1996. V nasprotnem primeru vas lahko presenetijo nevšečnosti!

V kratkem razpis za letovanje

V drugi polovici marca bo objavljen razpis in cenik za letovanje v letošnji sezoni.

BODITE POZORNI! Če ne prejmete Informacij bodite pozorni na oglasne omarice.

S svojo pozornostjo se boste izognili kasnejši slabi volji, če bi zamudili rok za prijavo.

Prejeli bomo brošuro OSNOVE POŽARNE VARNOSTI

V mesecu marcu bomo vsi zaposleni v Perutnini Ptuj prejeli brošuro Osnovne požarne varnosti.

To je priročnik, ki nas pouči o osnovnih splošnih elementih kako požar nastane, kako ga preprečiti in če nastane kako ga pogasiti.

Knjižica vam bo vodilo za varovanje — tudi doma — za več let, zato jo preštudirajte in za tem lepo shranite, saj jo boste potrebovali pri vseh obnovitvenih seminarjih v prihodnje.

Prvi obnovitveni seminarji se bodo po vseh enotah in strokovnih službah začeli v mesecu aprilu po uveljavljenem programu.

**NASLEDNJA KRVODAJALSKA AKCIJA
BO 14. MARCA**